
10
2 3 0 2 3 6 0   یکشنبه    یکشنبه  2121 اردیبهشت  اردیبهشت 14041404       شماره     شماره  93889388    2

11
2 3 0 2 3 6 0 2 Tractor   یکشنبه    یکشنبه  2121 اردیبهشت  اردیبهشت 14041404       شماره     شماره  93889388     اسکوچیچ با ناراحتی کشورمان را ترک کرد 

ولی برای اعاده حیثیت و اثبات حقانیت 
خودش دوباره به ایران آمد و درست است 

که از پرسپولیس هم  پیشنهاد داشت ولی با 
انتخاب تراکتور تصمیم منطقی گرفت

اگر حکم علی بیرو سریع تر از این هم می آمد، هیچ فرقی نمی کرد. 
حالا اگر این مهربانی است ما هم اسمش را مهربانی می  گذاریم، 
ایرادی ندارد، ولی این مهربانی برای دیگر تیم ها هم بوده. صادر 

شدن این حکم هم دست من و شما نبوده. ولی این مسئله 
نمی تواند به قهرمانی پرقدرت تراکتور خدشه ای وارد کند

حسینینصرتی

بررسی فصل رویایی 
تراکتور در حضور 
بازیکنان سابق این تیم

سرانجام هواداران تراکتور به آرزوی دیرین خود رسیدند و این تیم را بر بام فوتبال 
ایران دیدند. امســال و از هفته ها قبل تر بوی قهرمانی تراکتور به مشام می رسید 
و درنهایت هم این تیم در فاصله 2 بازی تا پایان فصل جــام را به خانه برد. بی گمان 

چنین موفقیتی تحت تأثیر تنها یک عامل نیست. تراکتور در این فصل تیم 
خوب، پرستاره و متوازنی داشــت و از سوی دیگر از ضعف و مشکلات 

سایر رقبا هم سود برد. سرخپوشــان تبریزی تقریبا در سراسر لیگ 
بیست وچهارم کیفیت فنی شان را حفظ کردند و درنهایت به چیزی 
که حق شان بود رســیدند. در این میان اما حتما باید اشاره ای ویژه 
به شخص دراگان اسکوچیچ داشت؛ مربی کرواتی که بعد از تحمل 

بی مهری و جفا در تیم ملی، با نشاندن تراکتور بر قله فوتبال ایران 
حقانیتش را به بهترین شکل ممکن نشان داد. قهرمانی تراکتور 
بهانه ای شد تا در حضور محمد نصرتی و سیدمحسن حسینی، 

مدافعان سابق این تیم، نگاهی دقیق تر به ماجرا داشته باشیم.

با اسکن این کیو آرکد 
فیلــم کامــل ایــن 
گفت و گو را تماشا کنید.

   محمد نصرتی: چند فصلی اســت که آقای زنوزی مالکیت 
باشــگاه را به عهده دارد و او این فصل ســعی کرد اشتباهات و 
مشکلاتی را که فصل های گذشــته بود، مرتفع کند. مهم ترین 
رکن در فوتبال خود بازیکنان هســتند. گواردیــولا چندبار در 
مصاحبه هایش به این موضوع اشــاره کرده و گفته مسی من را 
گواردیولا کرد. مالکیت، مدیریت ، کادر فنــی و هواداران تا لب 
خط می توانند بیایند و این بازیکنان هســتند که به اصطلاح ما 
فوتبالی ها در زمین کار را در می آورند. تراکتور این فصل در همه 
خطوط بازیکنان خوبی جذب کرد و با حفظ بازیکنان باکیفیتی 
که از قبل داشت، توانست تیم کاملی داشته باشد. از همه مهم تر 
اینکه این بازیکنان متوجه بودند که در چه تیمی و در چه شرایطی 
بازی می کنند. قبلا تصور بازیکنان این بود که تراکتور می خواهد 
در میانه جدول باشد و خیلی ادعای قهرمانی ندارد و ذهنیت این 
بود که فقط پرسپولیس، استقلال و سپاهان مدعی قهرمانی اند. 
اما این فصل با اتمسفری که بین هواداران ایجاد شد، به خصوص در 
فضای مجازی، نگاه ها تغییر کرد، نگاه ها این بود که تیم می خواهد 
قهرمان شود. همه این  عوامل دست به دست هم داد تا این فصل 

تراکتور بتواند به قهرمانی برسد.

   نصرتی: ســازگاری مربیان کروات با فوتبال ایــران خوب بوده. 
سرآمد همه آنها برانکوست ولی قبل از برانکو هم استانکو در فوتبال 
ایران بوده، بلاژویچ، یا خدا بیامرز فرانچیچ که فولاد را قهرمان کرد، 
یا بگوویچ، زلاتکو کرانچار و لوکا بوناچیچ. در صربســتان مربیگری 
فوتبال را آکادمیک آموزش می دهند، مربیان خوبی دارند که بعضی 
از آنها در کشورهای اروپایی سطح بالا هم کار می کنند. دراگان هم از 
این قاعده مستثنی نیست. او ســال اولی که به ایران آمد، کارش را با 
ملوان شروع کرد، بازیکنانی که از ملوان به تیم ملی دعوت می شدند، 
از دراگان خیلــی تعریف می  کردند، مثلا امیرحســین فشــنگچی 
می گفت مربی خیلی خوبی است و ســعی می کند توانایی بازیکن را 
بالا ببرد و صد بازیکن را از خود بازیکن بیرون می کشد. در مقدماتی 
جام جهانی2022سرمربیگری تیم را به آقای گل محمدی، دایی و چند 
نفر دیگر حتی به مربیان سطح پایین تر هم پیشنهاد داده بودند اما کسی 
قبول نکرد. دراگان این پیشنهاد را یک شانس دید، پذیرفت و انصافا 
خوب هم کار کرد. پاداش این عملکرد خوب هم حضور در جام جهانی 
بود که به او داده نشد. اســکوچیچ با ناراحتی کشورمان را ترک کرد 
ولی برای اعاده حیثیت و اثبات حقانیت خودش دوباره به ایران آمد 
و درست است که از پرســپولیس هم  پیشنهاد داشت ولی با انتخاب 
تراکتور تصمیم منطقی گرفت. باشگاه با نظر خود او بازیکن گرفت و 
شاید حضور خود او در تیم هم در جذب بعضی از بازیکنان دخیل بوده 
باشد. اسکوچیچ توانست بعضی از بازیکنانی را که فصل های قبل افتی 
داشتند، به خصوص امیرحسین حسین زاده که از نظر من این فصل 
بهترین بازیکن تراکتور بود، احیا کند. می توانم بگویم بهترین خرید 

این فصل تراکتور خود اسکوچیچ بود.

   نصرتی: اینکه امسال استقلال، پرســپولیس و سپاهان خوب 
نبودند، در قهرمانــی تراکتور بی تأثیر نبود. ایــن 3 تیم به خصوص 
پرسپولیس و اســتقلال در همه ادوار لیگ مدعی قهرمانی بوده اند. 
امسال در پیش فصل این دو تیم، به همراه سپاهان و تراکتور با توجه به 
بازیکنانی که گرفتند و هزینه هایی که کردند، مدعی اصلی قهرمانی 
بودند. اما اگر بخواهم صادقانه بگویم، بدون طرفداری از تیم خاصی، 
در بین این مدعیان تراکتور بود کــه فوتبال خوب، بابرنامه، بانظم و 
شناوری انجام داد. خریدهایی که تراکتوری ها در کانال های کناری 
داشتند؛ دانیال اسماعیلی فر و محمد نادری، خیلی خوب کار کردند، 
مهدی ترابی در نیم فصل دوم بی نظیر بود. در کنار همه اینها تراکتور از 
غفلت مدعیان هم خوب استفاده کرد و به قهرمانی رسید. نکته دیگری 
که در این تیم می شد دید، هارمونی و تفاهم تاکتیکی بین همه خطوط 
بود؛ از خط دروازه تا خط جلو این هارمونی برقرار بود. چند بازیکن 
از قبل در تیم بودند، چند بازیکن هم در تیم ملی کنار هم بودند مثل 
بیرانوند و شجاع یا عارف آقاسی، دانیال اسماعیلی فر و... آنها شناخت 
خوب و کافی از هم داشتند. بازیکنان خارجی هم که این فصل تراکتور 
گرفت خوب بودند، ایگور... خیلی خوب، مسلط و در اختیار تیم بود و 
البته بدون حاشیه. این از درایت خوب اسکوچیچ بود که این بازیکنان 
را گرفت. اشــتراکالی مهاجم تمام کننده خوبی است. از همه اینها 
بهتر دروژدک است که برگ برنده و کلید قهرمانی تراکتور بود، او در 

نیم فصل دوم فوق العاده کار کرد.

   حسینی: اگر حکم علی بیرو سریع تر از این هم می آمد، هیچ فرقی 
نمی کرد. هارمونی ای که آقای نصرتی اشاره کرد در تیم شکل گرفته 
بود و هر دروازه بان دیگر هم می ایستاد، شرایط همین بود. ولی آن 
حکم می توانست جو و تمرکز تیم را به هم بریزد. حالا اگر این مهربانی 
است ما هم اســمش را مهربانی می  گذاریم، ایرادی ندارد، ولی این 
مهربانی برای دیگر تیم ها هم بوده. صادر شدن این حکم هم دست 
من و شما نبوده. البته که باید به موقع ابلاغ می شد و به دست باشگاه 
و بازیکن می رسید، ولی این مسئله نمی تواند به قهرمانی پرقدرت 
تراکتور خدشــه ای وارد کند. تیم به قدری بازیکن خوب داشت که 
علی  بیرو هم نبود، به مشکل نمی خورد. پورحمیدی هم دروازه بان 
خیلی خوب است و سیوهای خوبی هم دارد و اگر او هم درون دروازه 
می ایستاد، از خوب بودن تراکتور چیزی کم نمی شد. فصل قبل او 
یکی از بهترین  دروازه بان های لیگ شده بود. در بازی با شمس آذر که 
برای تراکتور پنالتی  گرفتند، هواداران می گفتند پنالتی نمی خواهیم. 
حرف آنها این بود که سالم و با توانایی های خودشان قهرمان شوند و 

ترجیح می دادند این قهرمانی بدون پنالتی باشد.

   سیدمحسن حسینی: تراکتــور 2قهرمانی در جام حذفی 
دارد، اما قهرمانی در لیگ همان »تو چیزی دیگری«  است. واقعا 
هم قهرمانی در لیگ، یک چیز دیگر اســت. تراکتور فصل های 
پیش چندباری مدعی قهرمانی بود، مثــل فصل چهاردهم اما 
نداشــتن تمرکز اجازه نداد این اتفاق بیفتد. شاخصه  اصلی که 
تراکتور را این فصل قهرمان کرد، نظم و انتخاب درســت کادر 
فنی و کادر مدیریتی بود. امسال تا آخرین لحظه همه منسجم، 
هم فکر، هم سو و یک دل بودند و در راس هم اینها هم اسکوچیچ 
بود که تفکر حرفه ای اش را که پیش از این در تیم ملی و تیم های 
باشگاهی اش نشان داده بود، در تراکتور پیاده کرد. مورد دیگر این 
بود که اسکوچیچ حاشیه های تیم را جمع کرد. بخواهید  نخواهید 
تیم های بزرگ حاشــیه زیاد دارند، به خصــوص تراکتور، چون 
سکوهای پرشوری دارد، این سکو ها روی برد، باخت، مساوی تأثیر 
می گذارد. محمدآقا اشاره کرد؛ بازیکن هم باید بداند کجا آمده و 
صرفا نباید نگاه نیمه حرفه ای نقل وانتقالاتی داشته باشد. وقتی 
تراکتور را انتخاب کردی، باید همه وجودت را با خودت بیاوری. 

این فصل همه این اتفاقات افتاد.

اعاده حیثیتتغییر نگاه غفلت مدعیان و درایت دراگان

   حسینی:   اسکوچیچ را به خاطر اینکه در یک مقطعی سرمربی 
خونه به خونه بــوده، می زنند. این در حالی اســت که می گویند پپ 
گواردیولا هم مربیگری  اش را از لیگ یک قطر شروع کرده. این اصلا 
ایرادی نیست و اتفاقا امتیاز بزرگی برای این مربیان است. اسکوچیچ 
می تواند بگوید لیگ یــک ایران را دیده ام، لیگ برتــر را هم دیده ام 
و شناخت کافی دارم. پاداشــی را که گفتید نمی دانم چه شد، اما تا 
نباشد چیزکی مردم نگویند چیزها. چرا این همه مربی ولی باز هم 
برای جام جهانی کی روش آمد؟ انتخاب تاج بــود و باید جوابگو هم 
می بود. اگر اسکوچیچ برای جام جهانی می ماند، می شد اتفاقات خوبی 
رقم بخورد. به هر حال او به لیگ ایران برگشت و تراکتور را قهرمان 
کرد. اسکوچیچ چالش های بزرگ را انتخاب می کند. این به روحیه 

جنگنده او برمی گردد.
   نصرتی:  تیم بــرای جام جهانی فرصت محــدودی برای 
آماده سازی داشــت و به نظر من اگر همان کادر حفظ می شد، 
می توانست خیلی مثمرثمرتر باشد. نظر تاج و همکارانشان این 
بود که کی روش شناخت بیشتری از حریفان دارد و چون ایران 
با تیم های قدرتمند انگلیس و آمریکا بازی دارد، بهتر اســت او 
سرمربی باشد. تیم دراگان فوتبال شــناور و رو به جلویی بازی 
می  کرد و شاید تاج و مشاورانشان به این جمع بندی رسیده بودند 
چون انگلیس قوی است یا بازی با آمریکا حساس است، بهتر است 
با سبک و ســیاق کی روش و دفاعی بازی کنیم و به ضدحملات 
چشم داشته باشــیم که البته این مدل دیگر در فوتبال روز دنیا 
جواب نمی دهد. کی روش در جام جهانی2018همه ایده هایش را 
خرج کرده بود و برای 2022دیگر چیزی برای ارائه نداشت. برای 
2006هم می  گفتند به جای برانکو یکی مربی خارجی بهتر باید 
کنار تیم باشد ولی من ترجیح می دادم خود برانکو سرمربی باشد.

سرمربی خونه به خونه

قهرمانی بی بیرو!
جمع کردن حاشیه ها

   حسینی:  من با شجاع همسایه بوده ام و می دانم که حواشی او را 
خیلی تحت تأثیر قرار می دهد. بازی کردن در تراکتور روحیه  خاصی را 
می طلبد، اینکه حق خودت را باید خودت بگیری، چه در مصاحبه، چه 
در زمین، چه از داور. در بازی با فولاد نمی دانم چرا سر صحنه  خطای 
18قدم باید برق VAR قطع می شد و تصویرمی رفت. در آن صحنه 
ما که صدا را نمی شنیدیم ولی علیرضا می گفت تا VAR نیاید، ما به 
بازی ادامه نمی دهیم. آن اتفاقات به بازیکن ربطی ندارد و باید تمرکز 
خودش را برای بازی حفظ کند، ولی آنهــا به عنوان بازیکنان ملی و 
بزرگ تیم، این حق را داشتند که احیای حق کنند. باید بازیکن چه در 
تمرین و چه در بازی، همه تمرکزش روی مسایل فنی خودش باشد. 
اما شرایط تراکتور فرق می کند، خاصیت این تیم این است که همه 

آنجا متعصب هستند، از تدارکاتچی تیم گرفته تا مالک و هواداران.

احیای حق

   نصرتی: به شــخصه اگر از من بپرسند بهترین بازیکن 6-5فصل 
اخیر لیگ ایران کدام اســت، می  گویم مهدی ترابی. این بازیکن این 
فصل واقعا فوق العــاده کار کرد و در فصل هایی هم که پرســپولیس 
قهرمان شد، خیلی تأثیرگذار بود، این فصل هم به خصوص در نیم فصل 
دوم، عملکردش بی نظیر بود. نیم فصل اول او هم مثل بیرانوند  کمی 
تحت تأثیر حواشی بود. به هر حال تراکتور این فصل هدفمند یارگیری 
کرد، به خصوص در پست های ضعیف. سال های پیش که در تراکتور 
بودم، روی ضعف ها کاملا اشراف داشــتم، لیستی را که خمس داد یا 
قبلش ساغلام داده بود، یادم است. لیست ساغلام را باهم چک کردیم، 
در آن مقطع آقای خطیر مسئول بود و در یک برنامه ای گفته بود ساغلام 
لیست تیم ملی را به ما داده. برای تیمی که داعیه قهرمانی دارد، باید 
لیست پروپیمانی می دادیم و بازیکنان باکیفیتی می  گرفتیم. لیستی هم 
که خمس تهیه کرده بود، لیست خوبی بود ولی بعضی از بازیکنان را یا 
خود باشگاه نتوانست بگیرد یا نفراتی مثل رضا اسدی ترجیح دادند از 
تیم جدا شوند. این فصل آقای زنوزی سر کیسه را به اصطلاح شل تر کرد 
و بازیکنان خارجی هم که آمدند خیلی خوب بودند که در این مورد باید 
نمره بالایی به اسکوچیچ بدهیم، چون همه خارجی ها به جز آلوز که از 
قبل با باشگاه قرارداد داشت، با نظر خود اسکوچیچ جذب شدند. 
سال های گذشــته بازیکنان خارجی که تراکتور می گرفت 
کیفیت خوبی نداشتند. یکی از فاکتورهای قهرمانی حضور 
این 3 بازیکن خارجی بود. البته به نظر خودم بهترین خرید 

تراکتور خود اسکوچیچ بود.
   حســینی:  من علی  بیرانوند را بهترین خرید 
تراکتور می دانم. گلر 70درصد تیم اســت. بازی با 
پای بیرانوند، ســیوهایی که داشــت و... خیلی در 
موفقیت های تیم تأثیرگذار بود. کار گلر گل خوردن 
است ولی بیرو در اغلب صحنه ها همیشه موفق بوده، 
سیوهای خوبی داشته و از نظر روحی هم تیم را بالا 
برده. او گلر اول ملی است و تأثیرات خوبی هم داشته.

لیست تیم ملی!
 از قلعه نویی
تا بایرن مونیخ

   نصرتی: آقای قلعه نویی همیشه می گفت تیم هایی که 

در نقل وانتقالات خوب عمل کننــد، 12امتیاز از بقیه تیم ها 

جلوتر هســتند. مطلبی را در یکی از سایت ها خواندم که نوشته 

بود، بایرن مونیخ همیشه در بوندس لیگا سعی می کند بازیکنان 

شاخص دیگر تیم ها را بگیرد، شــاید بعضی از آن بازیکنان را 

هم روی نیمکت بگذارد ولی هدفش این است که رقبا را 

ضعیف تر و خودش را قوی تر کند. اینها بحث هایی 

اســت که در مــورد نقل وانتقالاتی این 

فصل تراکتور می شــود.

   نصرتــی: در مــورد هــواداران بایــد 

بگویــم، یکپارچگــی آنهــا مهــم بــود. فصل هــای 

قبــل اختلاف  نظرهایی بود. خــود آنها یــک شــعار دارند:»بیر 

تیــم، بیر یــول«، یعنــی یک تیم یک مســیر که آن مســیر، مســیر 

قهرمانی اســت. یکپارچگی هــواداران خیلی به قهرمانی تیــم کمک کرد.

   حسینی:   برای جشن قهرمانی جای تونی اولیویرا و امیر قلعه نویی خالی 

است. سالی که تراکتور برای اولین بار نایب قهرمان لیگ شد، قلعه نویی سرمربی 

تیم بود و در آن فصل به خصوص در بازی با اســتقلال در تبریز سر پنالتی هایی 

که برای حریف گرفتند خیلی حاشیه  بود. آن ســال هم حق تیم قهرمانی بود.

   نصرتی: جای تونی هم خالی اســت. من هنوز با او ارتباط دارم و جویای 

احوالش هستم. تونی همیشه می گوید دوست دارم قبل از مرگم یک بار دیگر 

به تراکتور بیایم. اگر باشگاه این صحبت ها را می شنود، خوب است 

که از او دعوت کند. بازیکنان خارجی هم در این محفل ها 

باشند، خوب است. مثلا فلایو لوپز یا ادینیو را 

می شود دعوت کرد.

کمک خداداد

   نصرتی: در تیم ها و باشگاه های بزرگ 

باید افراد بزرگ فعالیت کنند. تراکتور در 

قیاس با پرسپولیس، اســتقلال و سپاهان، 

از این نظر ضعیف تر عمل کــرده بود و این 

فصل به این نتیجه رسید با افراد بزرگی 

کــه در فوتبال ما هســتند، 

همکاری کند. 

پایانبندی

 Tractor
مجلات  همشهری منتشر شد
hamshahrimarket.com

در متـرومتـرو  دیده شوید
با 

تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو
تبلیغات بدنه قطار

تبلیغات درون واگن ها
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